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BRMG-KSiB-II.0012.8.2013 
 
 
 

PROTOKÓŁ NR 40–08/2013 
 

z posiedzenia Komisji Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się  w dniu 
23 września 2013 roku, a rozpoczęło się o godz. 15.45, w sali nr 208 w Nowym Ratuszu 
przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i nr 2 do 
protokołu. 
 
Na stan sześciu (6) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięć osób (5), czyli było 
quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. Nieobecna – radna Patrycja Mlejnek – 
Gałęza.  
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i 
BudŜetu Rady Miasta Gdańska. 
 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 40 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, Ŝe porządek obrad został drogą elektroniczną wysłany do radnych w 
terminie regulaminowym - porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji – Maciej Krupa, zaproponował wprowadzenie jako pkt 3a do 
porządku posiedzenia, skierowanego do zaopiniowania przez Komisję projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie zmiany uchwały w sprawie Lokalnych Inicjatyw 
Inwestycyjnych Miasta Gdańska – druk nr 1042.   
 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie zawarcia 
Porozumienia Międzygminnego pomiędzy Gminą Miasta Gdańska a Gminą Miasta 
Sopotu w sprawie określenia wzajemnych zobowiązań Gminy Miasta Gdańska i 
Gminy Miasta Sopotu w zakresie zarządzania fragmentem połoŜonej w granicach 
administracyjnych Gminy Miasta Gdańska i Gminy Miasta Sopotu tzw. Drogi 
Zielonej od skrzyŜowania z Aleją Grunwaldzką/Aleją Niepodległości do ronda u 
zbiegu ulic Gospody i Wł. Łokietka włącznie, i jego finansowania – druk nr 1025. 

          Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 
sprawie przyjęcia zasad i trybu udzielania dotacji celowej na prace 
konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku – druk nr 
987.  

     Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyraŜenia 
zgody na udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowienia prawa 
trwałego zarządu na rzecz Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku – 
druk nr 1023.        
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
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4. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia 
wysokości stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości na terenie Miasta 
Gdańska – druk nr 1029.        
 Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia 
zasad ustalania i poboru oraz terminu płatności i wysokości stawki opłaty 
miejscowej na terenie Miasta Gdańska – druk nr 1030.        
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
6. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w 

sprawie poboru w drodze inkasa opłaty skarbowej oraz określenia inkasentów i 
wysokości wynagrodzenia za inkaso  – druk nr 1031.        
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
7. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w 

sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na 
lata 2013-2040 – druk nr 1034. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
8. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 

sprawie uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok  – druk nr 1035. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
9. Omówienie sprawozdania z wykonania budŜetu za I półrocze 2013 r.  

 Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

10.  Omówienie załoŜeń do budŜetu Miasta Gdańska na rok 2014.  
 Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

11.  Omówienie realizacji projektu „ Forum Radunia”   
 Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

12.  Omówienie postępów prac nad opracowaniem Strategii Rozwoju Gdańska 2030 
Plus. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

13.  Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.  
 
 
Następnie przewodniczący Maciej Krupa poddał pod głosowanie przyjęcie przedstawionego 
porządku posiedzenia wraz z zaproponowaną zmianą. 
 
Komisja porządek przyjęła i przegłosowała jednogłośnie - 3 głosami za. 
 
 

PUNKT – 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie zawarcia 
Porozumienia Międzygminnego pomiędzy Gminą Miasta Gdańska a Gminą Miasta Sopotu 
w sprawie określenia wzajemnych zobowiązań Gminy Miasta Gdańska i Gminy Miasta 
Sopotu w zakresie zarządzania fragmentem połoŜonej w granicach administracyjnych 
Gminy Miasta Gdańska i Gminy Miasta Sopotu tzw. Drogi Zielonej od skrzyŜowania z 
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Aleją Grunwaldzką/Aleją Niepodległości do ronda u zbiegu ulic Gospody i Wł. Łokietka 
włącznie, i jego finansowania – druk nr 1025.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.259.2013)  
 
Pan Mieczysław Kotłowski – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Gdańsku  - zreferował 
projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  podziękował za 
przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddał 
pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1025. 
 

 USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Pana Mieczysława Kotłowskiego – Dyrektora Zarządu Dróg i Zieleni w 
Gdańsku, jednogłośnie - 5 głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 1025 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/293-
61/2013). 
 
 

PUNKT – 2 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w sprawie 
przyjęcia zasad i trybu udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku – druk nr 987.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.221.2013) 
 
Pan Janusz Tarnacki – Kierownik Referatu Ochrony Zabytków w Wydziale Urbanistyki, 
Architektury i Ochrony Zabytów, Miejski Konserwator Zabytków - przedstawił projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuje bardzo. Czy są pytania? Proszę.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Chciałam dowiedzieć ile mniej więcej, jak to czasowo wygląda, taka procedura wpisywania 
obiektów indywidualnie z tego zespołu chronionego, z obszaru chronionego jako obiekt 
chroniony indywidualnie? Czy to jest długa, skomplikowana procedura? 
 
Pan Janusz Tarnacki – Kierownik Referatu Ochrony Zabytków w Wydziale Urbanistyki, 
Architektury i Ochrony Zabytów, Miejski Konserwator Zabytków 
Powiem tak, mogę odpowiedzieć jako obserwator, bo nie ja prowadzę tą procedurę tylko 
Wojewódzki Konserwator Zabytków. Jest to decyzja administracyjna, czyli powinno być 
zgodni z KPA wydana. Natomiast przygotowanie do tej procedury jest dość skomplikowane. 
Mianowicie w ogóle z takim wnioskiem moŜe wystąpić właściciel bądź z urzędu moŜe 
podjąć działania zmierzające do wpisu do rejestru zabytków. Trzeba zgromadzić wiedzę, 
taką dość skróconą dokumentację, która by dokumentowała stan obiektu oraz, z której by 
wynikało, Ŝe istnieją przesłanki merytoryczne do tego, aby taki obiekt wpisać do rejestru. 
To moŜe trochę potrwać. Natomiast później juŜ następuje cała ta procedura, to znaczy 
zawiadomienie stron postępowania, wizje lokalne itd. Do niedawna trwało to bardzo długo. 
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Natomiast obecnie Konserwator Zabytków Wojewódzki i publicznie i w rozmowach 
prywatnych stwierdził, Ŝe tak dalej być nie moŜe, Ŝeby tak długo trwały procedury, bo albo 
dokonuje się wpisu, albo odmawia się wpisania do rejestru zabytków, czyli myślę, Ŝe to 
będzie znacznie skrócone, ale o ile to nie jestem w stanie powiedzieć. Proszę bardzo.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy to wszystko? Jeśli tak to przystępujemy do opinii.  
Następnie Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 987. 
 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Pana Janusza Tarnackiego – Kierownika Referatu Ochrony 
Zabytków w Wydziale Urbanistyki, Architektury i Ochrony Zabytów, Miejskiego 
Konserwatora Zabytków, jednogłośnie - 4 głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 987 – bez poprawek (Opinia nr 40-
8/294-62/2013). 
 
 

PUNKT – 3 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyraŜenia zgody na 
udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowienia prawa trwałego zarządu 
na rzecz Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku – druk nr 1023.    
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.257.2013) 
     
Pani Halina Płonka – Zastępca Dyrektora Wydziału Skarbu Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku zreferowała przedmiotowy projekt uchwały. 
    
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  podziękował za 
przedstawienie informacji. W związku z brakiem głosów w dyskusji, Przewodniczący poddał 
pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1023. 
 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Halinę Płonkę – Zastępcę Dyrektora Wydziału Skarbu 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 4 głosami za, przyjęła i pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1023 – bez poprawek 
(Opinia nr 40-8/295-63/2013). 
 
 

PUNKT – 3a 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie zmiany uchwały w 
sprawie Lokalnych Inicjatyw Inwestycyjnych Miasta Gdańska – druk nr 1042.   
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(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.281.2013) 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku przedstawił projekt uchwały. 
    
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Dziękuję bardzo. Czy są pytania? Chciałem się dopytać z czym wiąŜecie te spadające 
zainteresowanie tą formą?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Myślę, Ŝe przede wszystkim po pierwsze z tego, Ŝe dofinansowanie, które moŜna było 
pozyskać do tej pory było róŜne i jednak ten, który brał udział w konkursie liczył, Ŝe 
otrzyma te 70% dofinansowania i będzie mógł przy 30% swojego udziału to przedsięwzięcie 
zrealizować. Natomiast 70% do tej pory otrzymywał ten, kto dostał najwięcej punktów i 
stopniowo w dół te procenty były uzyskiwane. MoŜna było wręcz dostać kilkanaście procent 
dofinansowania. Więc po pierwsze zmiana formuły, czyli większa szansa na środki, a po 
drugie teŜ do tej pory Lokalne Inicjatywy wydawały się teŜ takim skomplikowanym 
narzędziem i myślę, Ŝe inwestorzy bali się tu róŜnych uzgodnień i dodatkowych kosztów, 
które wynikną, a my tutaj juŜ je kwalifikujemy, pozwalamy je później kwalifikować. To 
była teŜ obawa, Ŝe powiedzmy dzisiaj mam inwestycje za x złotych, składam ją do 
Lokalnej Inicjatywy, ale składam projekt, z pozwoleniami. Natomiast w trakcie realizacji 
mogą wyjść dodatkowe róŜnego rodzaju wydatki i tutaj były obawy inicjatorów, bo tutaj 
spoczywałyby one na nich. To teŜ jest taka forma zachęcenia do Lokalnych Inicjatyw, Ŝeby 
ten koszt spróbować wspólnie pokryć. Myślę, Ŝe to są te główne powody i pewnie teŜ 
jeszcze głównie moŜe jeszcze do końca mała wiedza na ten temat, chociaŜ staraliśmy się 
jak mogliśmy według swojej kaŜde wnioski, które do nas wpływały teŜ informować, Ŝe jest 
taki mechanizm. Natomiast ewidentnie temu działaniu, jakimi są Inicjatywy Lokalne 
potrzebna jest dzisiaj promocja. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Czy ja dobrze kojarzę, Ŝe w większości wypadków z narzędzia tego korzystali deweloperzy 
realizujący jakieś elementy infrastruktury przy nowopowstających budynkach i osiedlach 
itd.? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
To znaczy jeśli chodzi o korzystanie to przewaŜały osoby prawne, firmy czy właśnie 
deweloperzy. Natomiast było teŜ duŜo wniosków indywidualnych. One były teŜ promowane 
w branŜy wodkanowskiej. Tutaj wprowadziliśmy teŜ zasadę jeszcze wcześniej, Ŝe 
inwestorzy, to znaczy firmy nie mogły korzystać z branŜy wod-kan. To było odsyłane od 
razu do GIWK-u, do procedury wykopowej, a dodatkowo wprowadziliśmy jeszcze jakiś czas 
temu preferencje jeśli chodzi o cenę dla osób fizycznych w stosunku do osób prawnych, do 
firm. Stąd ten sposób, mówiąc juŜ tak wprost, Ŝeby to nie było tylko narzędzie dla 
deweloperów i to jeszcze trochę wykorzystywane przez nich, bo tutaj wiemy, Ŝe do 
pewnych zobowiązań deweloper jak gdyby wykorzystywał sytuację, nie chcę nazywać po 
imieniu, bo to nie oto chodzi, ale były takie sytuacje, gdzie deweloperzy wprost na swoich 
folderach reklamując swoje usługi pokazywali juŜ tą infrastrukturę, która nigdy w ich 
projekcie nie była. Potem to było odsyłane jako zadanie miasta, zbudować do nas drogę, to 
jest zadanie miasta, Lokalne Inicjatywy tak działają, mówimy, Ŝe to są zadania miasta, 
zadania gminy, ale one będą zrobione za x czasu, bo my to ujmiemy na liście zadań 
miejskich, natomiast to zrobimy w roku 2030 na przykład daną ulicę, ale przez to, Ŝe jest 
Lokalna Inicjatywa, jest taka pula moŜna trochę sobie i gminie pomóc czyli przyjść 
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wspólnie do tej Inicjatywy i stąd promocja tego typu działania. Deweloperów teŜ, czy 
firmy teŜ chcemy zachęcić, bo duŜo mieliśmy wniosków, które się wycofywały jeśli 
inwestor stwierdził, Ŝe więcej zyska, tak jak powiedziałem, odliczając VAT.      
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
To mnie właśnie interesuje, jakiego rodzaju inicjatorzy to byli, którzy mogli sobie odliczyć 
VAT? Bo była przecieŜ, jak rozumiem, jeśli chodzi o inwestycje, na działce gminnej, tak?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
To jest inwestycja, tak, na działce gminnej. Warunkiem jest działka gminna, teren gminny. 
Natomiast to są nakłady, które są ponoszone i moŜna było sobie w koszta te nakłady 
wliczać jeŜeli to dofinansowanie gminne, jeŜeli juŜ mówimy o wspólnej realizacji z 
miastem to juŜ nie ma moŜliwości odliczania sobie zwrotu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Czy to znowuŜ chodziło o takie podmioty jak realizujące budownictwo mieszkaniowe, czy 
zupełnie innego rodzaju? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Nie tylko. Byli róŜni, ale oczywiście przewaŜają deweloperzy, bo budując osiedla chcą przy 
okazji wspólnie coś zbudować, ale teŜ ci deweloperzy są rozróŜniani między szesnastką 
czyli tym co muszą zrobić i nie mogą, a nie moŜe miasto im tego współfinansować, a tym 
zakresem, który jest zakresem dodatkowym, ale bywają przedsiębiorcy czy firmy, które 
planują swoją działalność, które chcą uatrakcyjnić jak gdyby ten rejon, w którym 
inwestują, ale tu jest wyraźnie rozdzielane to co jest obligo, to co musi być, przez ZDiZ 
jest określane jako obowiązek przy pozwoleniu na budowę, a to co inwestor chce 
dodatkowo jak gdyby pozyskać i wtedy przychodzi do miasta po taką realizację wspólnego 
działania. TakŜe przewaŜają deweloperzy wśród tych osób prawnych, ale nie tylko.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Dziękuję, nie mam więcej pytań. Proszę bardzo.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Czy mógłby pan przybliŜyć choć kilka takich inwestycji, które zostały zrealizowane w 
ramach takiego programu ?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Tak bardzo z pamięci to np. jeśli chodzi o ul. Leszczynową, nie skrzyŜowanie z Jabłoniową, 
ale powyŜej tego skrzyŜowania, to była Lokalna Inicjatywa realizowana z Domestą jeśli 
dobrze pamiętam. Ponadto mieliśmy w ramach Lokalnych Inicjatyw to były takie ulice jak 
fragment Nieborowskiej, czy ul. Łuczniczej. Taki przykład Inicjatywy, w której deweloper 
przez trzy kolejne lata sukcesywnie realizował kolejne fragmenty rozbudowując swoje 
osiedle, w kolejnych latach kolejne Inicjatywy z nami robił. To taki teŜ przykład, Ŝe 
powodujemy, Ŝe nie kończy się na jednej współpracy, tylko nawet w tym samym miejscu 
realizujemy dalej przedsięwzięcia. Z takich przykładów, bo nie tylko drogi, budowane są 
odcinki przez osoby prywatne jeśli chodzi o wodociąg czy kanalizację do miejsca swojego 
zamieszkania czy planowanej budowy domów. Są teŜ przykłady Inicjatyw Lokalnych teraz z 
tej edycji, w której jest realizowany plac zabaw ze spółdzielnią i to teŜ nam spowodowało, 
Ŝe w tych zmianach do Lokalnych Inicjatyw teŜ będziemy umoŜliwiali czy dopasowywali 
bardziej ocenę wniosków bardziej pod kątem róŜnych zadań, Ŝeby plac zabaw nie był 
oceniany razem na przykład z fragmentem drogi czy chodnika, bo do tego teŜ wiemy, Ŝe 
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coraz więcej pytań, a Lokalne Inicjatywy to umoŜliwiają jest budowanie boiska czy nawet 
niewielkiego obiektu, jakiejś sali takiej kwazi gimnastycznej. I to są przedsięwzięcia, które 
mogą być przedmiotem Lokalnej Inicjatywy i jest zainteresowanie. Na bazie pytań 
składanych, bo na stronie glans.pl jest odnośnik i do mojego wydziału przekierowanie, 
osoba, która to prowadzi, duŜo pytań jest w trakcie naboru, bo nabór jest prowadzony od 1 
stycznia do 30 września, potem jest ocena tych wniosków przez 2 miesiące taka bym 
powiedział formalno – prawna pod kątem zawartości tych wniosków i później jest juŜ 
proces wyboru przez komisję, który musi być zakończony do końca lutego właśnie po to, 
Ŝeby w przyszłym roku zdąŜyć zrealizować te zadania. Nie realizować ich w drugiej połowie 
roku, tylko juŜ na wiosnę.   
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Czy jest jakiś limit finansowy przewidziany na te Inicjatywy?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
To znaczy jeśli chodzi o samą kwotę, którą moŜemy przyznać to ona w róŜnych latach była 
róŜna.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Chodzi o sumę rocznie na przykład.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
No właśnie. Mieliśmy lata, których mieliśmy po 3 mln zł dofinansowania. Ostatnio jest to 
kwota niecały milion zł dotycząca tych Lokalnych Inicjatyw, ale tak jak powiedziałem 
ostatnio juŜ coraz mniejsza popularność powodowała, Ŝe kiedyś mieliśmy tych wniosków 
kilkanaście w edycji, a nawet kilkadziesiąt, bywały takie edycje, to ostatnio jest to 
wniosków kilka i stąd taki z naszej strony jeszcze taki, powiedziałbym chęć zapromowania 
tej formuły.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Dziękuję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Proszę bardzo.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Ja mam pytanie o art. 16 i o granicę między art. 16 a tym co deweloper fakultatywnie 
moŜe wykonać. Rozumiem, Ŝe jest Zarządzenie Prezydenta regulujące 16-tkę, ale gdyby 
pan mógł pokrótce przybliŜyć tą procedurę w ZDIZ-cie, jak ona wygląda?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Odpowiadam w duŜym skrócie. Inwestor inwestycji niekomunikacyjnej, tak mówi przepis, 
czyli market, osiedle, stacja benzynowa, fabryka, tak, musi pokazać wpływ swojej 
inwestycji komunikacyjnej na układ komunikacyjny. Przygotowuje takie opracowanie, 
które jego zdaniem przedstawia, jaki ono będzie miało wpływ. Jaki ruch dodatkowo 
wygeneruje na daną infrastrukturę, która w tym miejscu jest obecna, bądź jest planowana 
do wybudowania i ten materiał przedkłada zarządcy dróg i ZDiZ go ocenia i uznaje bądź 
nie. Bądź są negocjacje. 
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
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Właśnie chodzi mi o tą uznaniowość. O to się pytam. Czy to nie jest procedura w duŜym 
stopniu uznaniowa?    
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Powiem tak, osoby, które się na tym znają czyli specjaliści od zarządzania ruchem wiedzą, 
bo jeŜeli… wpływ takiej inwestycji się na przykład u dewelopera pokazuje w ilościach 
miejsc parkingowych. Określona ilość miejsc parkingowych powoduje, Ŝe określony ruch 
samochodowy, który się na tej na tej ulicy pojawi, poniewaŜ są modele, jest modelowany 
ruch w mieście to widać i ci, moŜna określić i ci, którzy się na tym znają, specjaliści, są w 
stanie określić wpływ tej inwestycji. Złagodzenie tego wpływu moŜe się objawiać w tym, 
Ŝe lewoskręt do tego osiedla rozwiązuje sytuację. MoŜe się okazać, Ŝe dwa skrzyŜowania 
dalej trzeba dołoŜyć sygnalizację świetlną, bo to jest wpływ dopiero tego dewelopera, czy 
tej inwestycji, czy tej stacji benzynowej. To jest bardzo precyzyjnie badane. To są 
negocjacje. To są takie, powiedziałbym, z tego co wiem od kolegów z ZDiZ-tu to są trudne 
rozmowy, bo kaŜda ze stron próbuje pokazać, czy obronić swoją tezę. Ostatecznie 
znajdujemy się w którymś punkcie, czyli zarządca dróg jest inwestorem i to jest określane 
jako zakres, udział. Ustawa dopuszcza rzeczowy udział, czyli buduję, tak, albo finansowy 
czyli wpłacam środki.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Mam jeszcze pytanie o zakres finansowy. Przeprasza, tu trochę odbiegamy od punktu, ale 
jakby korzystając z okazji, u nas w Zarządzeniu nie ma zakresu finansowego czy 
przewidujecie państwo zmianę w tym kierunku?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Jest przygotowywana zmiana Zarządzenia po to, aby umoŜliwić chociaŜby tworzenie tzw. 
funduszy drogowych. My to tak roboczo nazywamy. Czyli jest w mieście przykładowo ul. 
Bysewska, pierwszy przykład z brzegu. Przy ul. Bysewskiej załóŜmy, Ŝe zgłasza się kilku 
chętnych za jakiś czas, którzy będą coś budowali, mają pewien wymóg do wybudowania, 
ale Ŝeby nie budowali po fragmencie drogi na tej całej ulicy, chcemy, Ŝeby była moŜliwość 
wpłaty środków finansowych na specjalnie zaznaczone konto ul. Bysewska, na którym 
będzie część środków inwestorów, część miejskich i za to w niedalekiej przyszłości 
zbudujemy drogę, czy przebudujemy. Oczywiście trzeba rozróŜnić sytuację, w której 
deweloper czy inwestor nie moŜe czekać, bo warunkuje to obsługę jego inwestycji, on 
musi mieć juŜ teraz, do określonej daty wybudowane. Wtedy trudno wymagać, aby 
wpłacać środki i miasto będzie ryzykować niezdąŜenie z przetargiem na dany czas. Ale to 
są takie specyficzne przypadki. KaŜdy jest indywidualny co do oceny wpływu.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Kiedy państwo przewidujecie termin tego Zarządzenia? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Chcielibyśmy je jak najszybciej wprowadzić. Jeśli by się udało jeszcze w tym roku. 
Mielibyśmy regulację, która nam pozwoli trochę nowy proces, który myślę, Ŝe jest 
komplementarny dla Lokalnych Inicjatyw, czyli zbieranie środków na tzw. fundusz danej 
drogi, dokładnie z drogi.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Dziękuję. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Nie ma więcej pytań? Przystępujemy do opinii. 
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W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku 
nr 1042. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Pana Marcina Dawidowskiego – Dyrektor Wydziału Programów 
Rozwojowych Urzędu Miejskiego w Gdańsku oraz przeprowadzonej dyskusji, jednogłośnie 
- 4 głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1042 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/296-64/2013). 
 
 

PUNKT – 4 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia wysokości 
stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości na terenie Miasta Gdańska – druk nr 
1029.        
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.268.2013) 
 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku  - zreferowała przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  podziękował za 
przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddał 
pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1029. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta 
i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 
głosami za, przy braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, przyjęła i 
pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1029 – bez 
poprawek (Opinia nr 40-8/297-65/2013). 
 
 

PUNKT – 5 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia zasad 
ustalania i poboru oraz terminu płatności i wysokości stawki opłaty miejscowej na 
terenie Miasta Gdańska – druk nr 1030.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.269.2013) 
 

 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku  - przedstawiła przedmiotowy projekt uchwały. 
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu 
Proszę uprzejmie.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG  
Jak jest ze ściągalnością tej opłaty, bo chyba dwa lata temu przedstawiano nam wyniki, Ŝe 
nie było skutecznej metody ściągalności.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków UM w 
Gdańsku   
Nadal nie ma. Opłata miejscowa ma to do siebie, Ŝe inkasent jest zobowiązany ją pobrać, 
a organ podatkowy nie ma narzędzia, które by było na tyle skuteczne, Ŝeby zmusić 
inkasenta, Ŝeby pobrał tą opłatę. JeŜeli inkasent jest nieuczciwy i ma obowiązek pobrać, a 
tego nie pobierze to organ podatkowy w tym obszarze nie ma Ŝadnego narzędzia, dlatego 
wpływy z tej opłaty są na poziomie 800 tys. pomimo tego, Ŝe ciągle słyszymy, Ŝe turystów 
jest więcej to one się mniej więcej utrzymują z roku na rok na tym samym poziomie. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy są jeszcze jakieś pytania? Nie ma? Wobec tego przystępujemy do opinii.   
 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta 
i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku oraz przeprowadzonej dyskusji, w wyniku 
przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i 1 głosie 
wstrzymującym się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1030 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/298-66/2013). 
 
 

PUNKT – 6 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w sprawie 
poboru w drodze inkasa opłaty skarbowej oraz określenia inkasentów i wysokości 
wynagrodzenia za inkaso  – druk nr 1031.        
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.270.2013) 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku  - przedstawiła przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG  podziękował za 
przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddał 
pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1031. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta 
i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 
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jednogłośnie – 5 głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
uchwały, zawarty w druku nr 1031 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/299-67/2013). 

 
 

PUNKT – 7 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040 – 
druk nr 1034. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.273.2013) 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku  - przedstawiła przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Bardzo proszę.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Uczniowska ile moŜe procent uzyskać dofinansowania?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku   
50 %. Czyli te 1 mln 700 tys. zł. To jest wkład własny, który stanowi 50% wartości 
przedsięwzięcia.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy są jeszcze pytania? nie widzę. Przystępujemy do opinii.  
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta 
i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku oraz przeprowadzonej dyskusji, w wyniku 
głosowania, 4 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, 
przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 
1034 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/300-68/2013). 
 
 

PUNKT – 8 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w sprawie 
uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 1035. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMB – S.0006.274.2013) 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku  - przedstawiła przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuję uprzejmie. Czy są pytania? Proszę bardzo.  
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Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy to oznacza, Ŝe plan był zaniŜony czy skala osób w pomocy zwiększyła się? Ile to 
procent jest te 2,5 mln? No bo milion i półtora prawdopodobnie.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku   
Procentów nie mam, ale to jest ok. 320 wniosków na dzień dzisiejszy. 7100 było, a w tej 
chwili o 380 jest więcej.  
 
Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Chciałbym tylko spytać pani dyrektor – to jest pomoc mieszkaniowa wynikająca z ustawy o 
pomocy społecznej, tak?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku   
Tak, dokładnie tak. To są kryteria z ustawy o dodatkach mieszkaniowych. To nie jest 
ustawa o pomocy społecznej tylko o dodatkach mieszkaniowych. Odrębna ustawa.  
 
Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuję bardzo.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuję. Czy są jeszcze pytania? Nie widzę. Przystępujemy do opinii.  
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i BudŜetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przedstawionych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta 
i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku oraz przeprowadzonej dyskusji, w wyniku 
przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i 1 głosie 
wstrzymującym się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1035 – bez poprawek (Opinia nr 40-8/301-69/2013). 
 
 

PUNKT – 9 
 
Omówienie sprawozdania z wykonania budŜetu za I półrocze 2013 r.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy wszyscy z państwa otrzymali informacje o sprawozdaniu wykonania budŜetu za 
pierwsze półrocze? Czy są jakieś pytania do sprawozdania? Nie widzę. Proponuję przejść 
dalej. 
 

PUNKT – 10 
 

Omówienie załoŜeń do budŜetu Miasta Gdańska na rok 2014.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy do załoŜeń do budŜetu Miasta Gdańska na rok 2014 są pytania? Proszę uprzejmie.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
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Myślę, Ŝe pytanie jest Prost. Zaraz pani mi na nie odpowie, ale najpierw tam było 2,5% 
wzrost PKB. To jest na jakiej podstawie załoŜenie?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku   
To jest zgodnie z załoŜeniami do budŜetu państwa. PKB w roku 2014 zgodnie, juŜ dzisiaj 
moŜna powiedzieć, projektem ustawy budŜetowej, jest 2,5 %, a projektowany na ten rok 
jest faktycznie 2,2 % i tak teŜ zakłada Ministerstwo Finansów wykonanie. W tym obszarze 
jest dosyć optymistycznie, ale takie są prognozy i te prognozy Ministerstwo Finansów nadal 
podtrzymuje. Co do inflacji mamy inne prognozy zakładane na rok 2013, a wykonany, bo 
zakładana inflacja najprawdopodobniej będzie na poziomie 1,6%, gdzie było planowane 
2,5%, a w zakresie inflacji na rok 2014 zakładamy 2,4%. To jest  ślad za załoŜeniami do 
budŜetu państwa przyjętymi przez Ministerstwo Finansów, a teŜ wytycznymi do tworzenia 
prognoz wieloletnich dla jednostek samorządu terytorialnego.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Ok. To była odpowiedź łatwa, a teraz postaram się utrudnić, bo w zeszłym roku 
zakładaliśmy zdecydowanie większy wzrost niŜ planowane przez Ministerstwo Finansów. Z 
tego co pamiętam chyba chodziło o wzrost płacy nauczycieli, nie wiem… 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku   
W 2013 roku pensje nauczycielskie juŜ nie wzrastały. One wzrastały ostatnio we wrześniu 
2012, czyli faktycznie skutki podwyŜek były, ale z roku 2012.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy do załoŜeń na rok przyszły są jakieś pytania? JeŜeli nie to przechodzimy do omówienia 
realizacji projektu „Forum Radunia”. Pani dyrektor bardzo serdecznie dziękujemy.  
 
 

PUNKT – 11 
 

Omówienie realizacji projektu „ Forum Radunia”. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Szanowni państwo temat „Forum Radunia” wraca przy przygotowywaniu planu 
pracy na rok bieŜący. Zakładaliśmy juŜ pod koniec półrocza, Ŝe będziemy o tym 
rozmawiać, ale tam nam zabrakło trochę czasu. Pytanie jest pani dyrektor na jakim 
etapie jesteśmy z projektem, co idzie do przodu, gdzie ewentualnie są jakieś 
negatywne odchylenia, co nas czeka w najbliŜszej przyszłości?   
 
Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Szanowni państwo jeŜeli chodzi o harmonogram realizacji zagospodarowania Targu 
Siennego i Rakowego to on przede wszystkim stanowi o tym, Ŝe do 30 grudnia 2014 r. 
projekt znajduje się w fazie przygotowawczej, a od 31 grudnia 2014 roku ma wejść w fazę 
inwestycyjną. Jesteśmy pełni nadziei, Ŝe tak będzie jak Ŝeśmy sobie postanowili, dlatego 
widać, Ŝe spółki Multi Development i Forum Radunia są bardzo mocno zaangaŜowane w 
projekt. Zgodnie z harmonogramem uzgodnionym pomiędzy PKP, Ŝe tak powiem, i Forum 
Radunia wszyscy znaleźli się równocześnie na torach. Nie było to proste, a wręcz było to 
piekielnie trudne, ale są wszyscy na torach. Wykonawca Forum Radunia, który 
przygotowuje fundamenty pod przyszłe ściany, na których będzie oparta płyta, czyli robią 
tak zwany zakres minimalny, czyli to jest zakres niezbędny do wykonania, kiedy PKP teŜ 
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jest na torach, Ŝeby później po zejściu PKP z torów, PLK-i, PKP i SKM-ki, Ŝeby po ich 
zejściu z torów nie trzeba było wprowadzać jakiś ograniczeń w ruchu pociągów, czyli jest 
taki zakres robiony, który jest niezbędny i znajduje się w środku pomiędzy torami i 
pozostanie do wykonania jeŜeli chodzi o samą płytę, postawienie ściany bezpośrednio przy 
przystanku SKM i bezpośrednio przy skarpie od ulicy 3-go Maja. TakŜe te roboty idą i to 
było najwaŜniejsze, Ŝeby się wszystkie firmy zmieściły w tymŜe terminie i to jest 
realizowane, takŜe my nie moŜemy mówić o Ŝadnym opóźnieniu, dlatego, Ŝe oni w fazie 
przedinwestycyjnej i tak juŜ wyszli ponadplanowo w te wydatki związane z posadowieniem 
fundamentów i podpór pod przyszłą płytę nad torami. Mają juŜ pozwolenie na budowę na 
tę właśnie płytę, którą otrzymali po części od Prezydenta Miasta na niewielkich odcinkach, 
tam, gdzie były tereny miejskie i w głównej mierze od Wojewody, bo tenŜe wydaje 
pozwolenie na budowę na terenach kolejowych, a na takich w tej chwili spółka działa. W 
tym roku spółka chce jeszcze podpisać umowę z projektantem na cel publiczny pt 
„Centrum Dziedzictwa Historycznego Miasta Gdańska” – czyli to jest roboczy tytuł. To nie 
jest ostateczna nazwa tego budynku. Wstępnie projekt juŜ został przedyskutowany roboczo 
tam, gdzie miało dojść ewentualnie do pewnych zmian i są przygotowywane działania 
jeŜeli chodzi o całą infrastrukturę podziemną. To wszystko juŜ mają pouzgadniane z GPEC-
em, z GIWK-iem, z gazownią, bo te sieci generalnie będą przekładane. TakŜe roboty są 
prowadzone systematycznie. Z dnia na dzień ciągle coś się dzieje. Nasz przedstawiciel z 
DRMG co tydzień chodzi na spotkania. Na torach odbywają się takie odprawy czy to 
wszystko idzie zgodnie z terminem i tak, jak powinno, takŜe teŜ Ŝeśmy zadbali oto, Ŝeby 
tam był nasz przedstawiciel, Ŝeby na bieŜąco było widać co się dzieje. Co miesiąc mamy 
spotkania komitetu sterującego, na których dyskutowane są właśnie takie kroki milowe lub 
rozwiązywane są problemy, przez które trudno przejść. I to chyba wszystko. Idziemy na 
razie prawidłowo. Na razie nic złego się nie dzieje.    
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuję bardzo. Czy są pytania? Czyli co? Czyli mówimy, Ŝe się nic nieprawidłowego nie 
dzieje. Nie mamy Ŝadnych odchyleń od harmonogramu, które by nas niepokoiły? 
 
Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Szanowni państwo, my wewnątrz harmonogramu nie widzimy. Dla nas najwaŜniejsze jest, 
Ŝe faza przed inwestycyjna trwa do 30 grudnia 2014 roku i w tym okresie muszą się 
zamknąć z wszystkimi pozwoleniami na budowę i z dopięciem finansowania inwestycji. To 
są dla nas dwa najwaŜniejsze dokumenty, a ich bank juŜ teŜ kontroluje, Ŝeby z kolei 
otrzymać środki to muszą teŜ mieć wszystkie pozwolenia na budowę, skomercjalizowaną 
odpowiednią część, to juŜ jest tajemnica bankowa, nawet nieznana nam, odpowiednią 
część komercyjną tego przedsięwzięcia i jeszcze jakieś tam im wymagania postawili, ale 
mówię, oni nam będą mówić dopiero wtedy, kiedy te warunki będą realizowali, bo dla nas 
jest najwaŜniejszy 30 grudzień 2014 r. Muszą mieć finansowanie.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czy przez te najbliŜsze 15-16 miesięcy coś takiego jeszcze spektakularnego moŜe się dziać,  
co będzie nas angaŜowało, czy tylko ten postęp prac na torach jest takim… 
 
Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Będą się odbywały badania. Generalnie będzie robiona dokumentacja. Będzie 
przygotowywana dokumentacja pod wszystkie pozwolenia na budowę.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Mówi pani badania, czyli tam będą prowadzone…  
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Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Badania archeologiczne jeszcze będą tam prowadzone, tak. Chcieli zdąŜyć z tym juŜ teraz, 
ale ze względu na to, Ŝe główny nacisk musieli połoŜyć na budowę tych podpór pod płytę, 
w związku z powyŜszym wszyscy się bardzo mocno skupili na przygotowywaniu 
dokumentacji pod pozwolenie na budowę, Ŝeby iść tutaj z koleją. I jeŜeli chodzi o badania 
archeologiczne to planowane są albo pod koniec jesieni, albo na początku wiosny w 
zaleŜności od tego jak się zmieszczą z przygotowaniem tejŜe dokumentacji.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Bardzo dziękuję. Czy są jeszcze pytania? Nie widzę. Przechodzimy do kolejnego punku.  
 
 

PUNKT – 12 
 

Omówienie postępów prac nad opracowaniem Strategii Rozwoju Gdańska 2030 Plus. 
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Jesteśmy w trakcie spotkań z mieszkańcami. Byłem na jednym z takich spotkań, które się 
odbywało we Wrzeszczu. Muszę wysoko ocenić prowadzącego, to chyba był dobry wybór 
jeśli chodzi o moderatora. Ciekaw jestem tego materiału. Widziałem teŜ efekt prac z 
pierwszego spotkania, które się odbywało na Przymorzu w postaci tych notatek na duŜych 
kartkach papieru. Bardzo jestem ciekaw takiego raportu cząstkowego z tych 6 spotkań. 
Proszę nam powiedzieć jak to wygląda z państwa perspektywy, czy juŜ zwłaszcza panie 
profesorze jakieś zaczynają się właśnie z tych wyłaniać z tych burz mózgów zaczyna się coś 
wyłaniać, plus ewentualnie gdyby coś, co powinniśmy przygotować na poniedziałek za 
tydzień czyli na Sesję Rady Miasta poświęconą strategii to równieŜ proszę nas wprowadzić, 
bo my jako członkowie Komisji Strategii i BudŜetu powinniśmy naszym koleŜankom i 
kolegom słuŜyć tu jakby radą, pomocą, Ŝeby się przygotowali.  
 
Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Więc na pewno jest bardzo waŜne, Ŝe się odbywają te spotkania z mieszkańcami. Odbyły 
się spotkania właśnie na Przymorzu, we Wrzeszczu, na Oruni i w Oliwie. Spotkania te są 
dosyć trudne tym niemniej idą do przodu. Pan prowadzący czyli pan Piotr Wołkowiński dał 
sobie bardzo fajną formułę na te spotkania. Pierwsze 15 minut, pół godziny, a nawet do 
godziny to są Ŝale i płacze, które trudno opanować, i Ŝeby wprowadzić pozytywną 
atmosferę całego tego spotkania to są wszyscy wysłuchiwani, natomiast potem 
rzeczywiście przystępują do realizacji planu pana moderatora, czyli prowadzącego 
spotkanie i starają się odpowiadać na zasadnicze pytania i tezy postawione przez 
prowadzącego. Na dzisiaj jeszcze z tego wniosków nie mamy, dlatego Ŝe cząstkowe 
sprawozdania będą powstawały. Pan Wołkowiński na dzisiaj robi takie robocze raczej 
notatki ze spotkań, niŜ takie, które moŜna by było przekazywać gdzieś dalej, ale 
oczywiście będziemy otrzymywali takie sprawozdania cząstkowe i wtedy będziemy się z 
państwem na pewno teŜ tym dzielić. Poza tym jesteśmy po dwóch spotkaniach teŜ duŜych i 
waŜnych dla nas. Pierwsze spotkanie było z Radą Programową, gdzie przedstawiciele 
biznesu i nauki wypowiadali się w kwestiach strategii do 2030 roku, to jest oczywiste, ale 
w kwestiach jakie widzieliby jako potrzebne do prowadzenia dyskusji, czy rozmów, czy w 
ogóle do zastanowienia się nad nimi i było spotkanie z głównymi przedstawicielami 
mediów. RównieŜ pozwoliliśmy im się wypowiedzieć swobodnie bez narzucenia 
jakiejkolwiek tezy czy cząstkowych zagadnień, Ŝeby nie ukierunkowywać, Ŝeby po prostu 
to wychodziło z tych środowisk kwazi spontanicznie, bo skoro się przychodzi na tego typu 
spotkania to nie moŜna powiedzieć, Ŝe to jest pełen spontan. Natomiast chodzi oto, Ŝeby 
się w jakiś sposób wszyscy otworzyli i w miarę moŜliwości wypowiadali swobodnie, abyśmy 
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mogli wyłapać takie najistotniejsze tematy, które są bolączką dla wszystkich, tak, dla 
naukowców, dla biznesu, dla mediów i oczywiście dla mieszkańców. JeŜeli będziemy juŜ na 
takim etapie, na którym będziemy mogli przekazać państwu jakieś konkretne ustalenia to 
oczywiście je będziemy przekazywali, bo do takich ustaleń będziemy dochodzili. Teraz 
moŜe przekaŜę głos.  
 

prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Dziękuję bardzo. Ten cały proces spotykania się z mieszkańcami jest trudny. Myślę, Ŝe jest 
to pewien proces budowania zaufania między Urzędem a mieszkańcami, który obecnie – nie 
jest to najsilniejsza strona zarówno mieszkańców jak i Urzędu. Nie chcę tu nikogo obwiniać 
z tej strony, ale patrzmy na to jako na budowanie procesu. Padały często oskarŜenia po co 
właściwie my to robimy, i tak z tego nie skorzystacie, na pewno macie juŜ gotową 
strategię. Nie mamy gotowej strategii. Stąd jest ta perspektywa 2030, Ŝebyśmy myśleli 
bardziej o celach niŜ o metodach uzyskiwania. Oczywiście, Ŝe na tych spotkaniach padają 
sposoby, podają metody, tu jest dziurawy chodnik, a tu brakuje szkoły, albo czegoś tam 
jeszcze innego, ale jeŜeli przełoŜymy to na bardzo dalekosięŜne cele, których nie 
chcielibyśmy jeszcze upubliczniać, Ŝeby nie sugerować kolejnym spotkaniom tak naprawdę 
co się robi waŜniejszego, ale mogę państwu powiedzieć, Ŝe mobilność czy transport, ta 
dostępność wewnętrzna miasta, która się pojawia dosyć często, jest waŜnym elementem 
dyskusji, czego nie pominiemy na pewno w budowaniu celów strategicznych. Z tym, Ŝe jak 
będziemy budowali strategię mobilność czy transport będzie celem, ale to jak ten cel 
będziemy osiągali będzie w następnym etapie, czyli po uchwaleniu strategii i przygotujemy 
program operacyjny do roku 2020.  
Co chcemy zrobić. 
Konkretne działania. W strategii nie chciałbym, Ŝeby były działania, chciałbym Ŝebyśmy 
mieli cele. Pojawia się edukacja, pojawiają się problemy ludzi młodych i starszych, czyli 
tych grup często pomijanych, takŜe to się teŜ gdzieś będzie pojawiało w ten czy w inny 
sposób. To co jest na przykład ciekawe, zauwaŜono na kilku spotkaniach, brak radnych 
dzielnic. Nie na wszystkich spotkaniach, ale na niektórych spotkaniach radni dzielnic się 
mniej zaktywizowali. To nie były liczne spotkania, mamy trochę problem z frekwencją, od 
kilkunastu do pięćdziesięciu paru osób brało udział w zaleŜności od lokalizacji. To nie jest 
duŜo, ale znowu patrzmy na to jako na proces, an proces budowania zaufania. Więc ja 
oceniam to bardzo pozytywnie. To co mówił pan Przewodniczący ta forma warsztatowa, 
którą pan Wołkowiński prowadzi rzeczywiście dość fajnie się sprawdza plus ten czas, danie 
ludziom na to, Ŝeby powiedzieli o swoich Ŝalach, być moŜe pierwszy raz jest takie 
spotkanie organizowane prze Urząd właściwie bez urzędników. My jesteśmy jako zespół 
roboczy, ale z tyłu. Ujawniamy się pod koniec, nie na początek. ChociaŜ rzeczywiście część 
mieszkańców by wolała, Ŝeby tam byli  wiceprezydenci, albo dyrektorzy, Ŝeby mogli swoje 
konkretne Ŝale załatwić, albo sprawę wyrzucić, ale oto nam nie chodziło, więc na szczęście 
to się odbywa tak troszeczkę jakby poza Urzędem, ale nie do końca. Bardzo istotne jest, 
Ŝeby to o czym oni mówią, to co robimy te notatki, mamy nagrania, Ŝebyśmy to później 
przełoŜyli bardzo wyraźnie na konkretne cele, Ŝeby oni to widzieli. Więc mamy ten etap 
otwartej partycypacji moderowanej w przypadku spotkania z mieszkańcami. W momencie 
kiedy będziemy w październiku, listopadzie kreowali jakieś takie pola zainteresowań to 
następnie na pewno musimy zrobić otwarte spotkanie dla zainteresowanych mieszkańców, 
Ŝebyśmy mogli skonsultować, Ŝeby zrobić takie spotkanie, gdzie zaprezentujemy im te, 
jeszcze nie gotowe misje, ani wizje, tylko te takie grupy pomysłów, które chcielibyśmy 
zawrzeć. Ta mobilność być moŜe, no tak wygląda, Ŝe ona będzie, bo bardzo wiele osób 
porusza od kwestii darmowych biletów komunikacji publicznej, bo takie się pojawiają, 
poprzez kwestie budowy linii tramwajowych do Osowej, albo gdzieś tam jeszcze, co 
oznacza, Ŝe ten cel mobilności wewnątrz miasta jest niezwykle istotny. Więc to się gdzieś 
tam powinno pojawić. Więc chcemy zrobić takie spotkanie konsultacyjne praktycznie 
bardzo niegotowej strategii, Ŝeby teŜ mieszkańcy widzieli, Ŝe mają w tym swój aktywny 
udział. Postaramy się nie pominąć na tym spotkaniu Ŝadnych waŜnych pomysłów, albo 
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podyskutujmy dlaczego nie chcemy zapisywać w strategii, tam się pojawiały gdzieś róŜne 
interesujące tematy trochę bardziej kuriozalne typu budowa elektrowni na Dolnej Wiśle, 
Ŝeby Gdańsk był niezaleŜny energetycznie. Chyba to nie jest najlepszy pomysł. Wisła na 
tym odcinku nie jest najlepszą rzeką do budowania elektrowni, ale na tym spotkaniu 
chcielibyśmy powiedzieć dlaczego budowa elektrowni na Dolnej Wiśle czy w Gdańsku, 
moŜe na Martwej Wiśle, nie mam pojęcia, dlaczego nie chcemy tego włączyć do strategii. 
Więc chciałbym to wyjaśnić. Czyli to jest ten etap konsultacji i następne kroki jeszcze w 
tym tygodniu lub w przyszłym to jest konferencja prasowa i czat. Chcemy troszeczkę 
głośniej zacząć mówić o tej strategii. Celowo robimy troszkę później, kiedy mieszkańcy są 
juŜ trochę zaangaŜowani, aby włączyć lokalne media, troszkę bardziej aktywnie. TakŜe w 
październiku planujemy serię spotkań takich nazywamy to branŜowe. Na pewno spotkanie z 
ngo. Będą bardzo istotne, bo one skupiają tych najbardziej zaangaŜowanych mieszkańców 
z poszczególnych dzielnic. Więc to spotkanie jedno, albo dwa duŜe powaŜne warsztaty ngo 
będą dla nas bardzo pomocnym elementem, ale takŜe będą przedsiębiorcy, kultura, 
studenci, młodzieŜ. Na pewno będzie teŜ warsztat poświęcony mobilności i komunikacji, 
bo to jest bardzo waŜne. Jeśli nam wyjdzie z tych spotkań kolejny bardzo waŜny temat, to 
teŜ zorganizujemy teŜ takie spotkanie branŜowe kolejny bardzo waŜny temat, na przykład 
pojawił się sport i zdrowie, gdzieś tam. Więc być moŜe zorganizujemy taki warsztat 
tematyczny, na który zaprosimy juŜ uczestników, nie wiem czy to będzie miało do końca 
formułę otwartą, pewnie nie. Ja takŜe w październiku chciałbym zrobić kilkanaście 
wywiadów z, tego, czego nie zrobiłem we wrześniu z uwagi na moje obowiązki na 
Uniwersytecie, z takimi kluczowymi osobami w skali Miasta, troszkę bardziej 
zindywidualizowanych wywiadów. I to jest nasz plan na październik i pod koniec 
października, jak państwo pozwolą z przyjemnością przedstawimy co zrobiliśmy w 
październiku.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Zanim do pytań, to jeszcze chciałem prosić przybliŜenie załoŜeń na najbliŜszą tą naszą 
sesję na 30 września z taką szczególną prośbą o wskazanie, jeŜeli oczekiwali by państwo od 
nas, Ŝebyśmy koleŜanki i kolegów radnych na coś przygotowali.     
 
prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Na sesji chcielibyśmy po pierwsze pokazać to co juŜ zrobiliśmy, czyli mamy przygotowane 
trendy gospodarcze, trochę demograficzne, które pokazują, w którym kierunku idziemy. 
Mamy wyniki pierwszych wstępnych badań ankietowych, otwartej ankiety, w której udział 
wzięły ponad 3000 osób, więc to coś tam mówi, co wskazywali mieszkańcy, co lubisz, co 
jest niezwykle istotne, co jest moŜe mniej istotne. Więc te pierwsze wyniki chcielibyśmy 
przedstawić. Obecnie prowadzimy badania ankietowe, ale one nie będą jeszcze gotowe za 
tydzień. One będą gotowe za miesiąc. Za parę tygodni będzie gotowa pierwsza wersja tych 
ankiet. Więc chcemy przedstawić trendy. Chcemy przedstawić pierwsze wyniki ankiet. 
Przedstawimy załoŜenia, to co mówiliśmy państwu na pierwszym spotkaniu, czyli 
harmonogram prac nad strategią oraz takie załoŜenie metodologiczne, czyli to, o czym ja 
mówiłem poprzednio, Ŝe mówimy o roku 2030, Ŝe skupiamy się na celach raczej niŜ na 
konkretnych działaniach, planowanie strategiczne długofalowe czyli wskazywanie celów 
rozwoju oraz sposobów ich osiągania. Najpierw wyznaczmy cele, jeśli wszyscy zgodzimy 
się, Ŝe mobilność jest niezwykle waŜna to później pomyślimy jak moŜemy tę mobilność 
wspierać. Nie chciałbym, Ŝebyśmy to mieszali razem, bo to chyba nie ułatwia i następnie 
chciałbym, Ŝeby się odbyła otwarta dyskusja. Tą pierwszą dyskusję nie chciałbym 
specjalnie moderować. Ja mam tam przygotowane trzy główne pytania, takie pod dyskusje 
właśnie, czyli chciałbym, gdyby się udało, Ŝeby ta dyskusja była właśnie w takich trzech 
głównych pionach, czyli to czym Gdańsk się wyróŜnia od innych miast, czy właściwie co 
moŜe być naszą szansą rozwojową, co moŜe być naszym największym zagroŜeniem, czyli to 
co powinniśmy pomijać i moŜe w tym kierunku spróbujmy gdzieś tam i to co jest naszą 
mocną stroną. To są trzy takie elementy. Ja nie jestem pewien czy będziemy w strategii 
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robić SWOT taki klasyczny. Myślę, Ŝe takie wskazanie silnych stron i szans w przyszłości 
zupełnie wystarczy, nie musimy dołować się i wypisywać co nas ciągnie w dół, wiec jeŜeli 
radni byliby skłonni się z nami tym podzielić, ale ja wierzę, Ŝe pierwsze spotkanie powinno 
być otwarte, ni powinno być zbyt mocno moderowane. Ja będę prowadził tą dyskusję, 
będę ją moderował, ale chyba niezbyt ostro będę moderował. JeŜeli będą mieli okazję 
niech się wypowiedzą radni. Na następne spotkanie, być moŜe na spotkanie komisji pod 
koniec października moŜemy spróbować zrobić dyskusję i zaprosić wszystkich radnych, to o 
czym mówiliśmy z panem przewodniczącym, wszystkich zainteresowanych radnych, bo to 
moŜe teŜ wystarczy, bez jakiegoś medialnego jeszcze szumu wokół tego. Spróbujemy 
pomówić troszeczkę tak naprawdę juŜ duŜo bardziej roboczo, ale myślę, Ŝe ten pierwszy 
element, tak, mamy świadomość moŜe być tak jak na spotkaniach z mieszkańcami, mogą 
być róŜne Ŝale wylewane, ale ja wierzę, Ŝe to jest proces, Ŝe jak tego nie zrobimy, jak 
ktoś czegoś nie wypomni komuś, jak to się działo w wielu innych miastach, to nie 
pójdziemy dalej. Czyli przedstawimy z grubsza tendencje jak to wygląda. Nie jestem za 
tym, Ŝeby przedstawiać na przykład strategię rozwoju województwa pomorskiego. Ta 
strategia rozwoju województwa do roku 2020 moim zdaniem tak naprawdę programami 
operacyjnymi. Tam są opisane konkretne działania. Właściwie tam wszystko jest opisane w 
tej strategii. Myślę, Ŝe fajnie by było określić nasze cele, o co nam tak naprawdę 
dalekosięŜnie chodzi, a nie jaki musimy most zbudować, gdzie musimy zbudować tunel. To 
zróbmy później. To zróbmy na podstawie programu operacyjnego.             
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Bardzo proszę.  
 

Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
SWOT SWOT-em panie profesorze, ale obawiam się, Ŝe tak jak mieszkańcom dajecie 
państwo pół godziny na wypłakanie to nam 4 godziny nie wystarczą. Moim zdaniem wart by 
było jakieś osie sporu zamarkować, i tu wcześniej, Ŝebyśmy podchodząc do dyskusji mogli 
w jakimś stopniu się do tego przygotować. Naprawdę moim zdaniem moŜemy długo 
dyskutować, pytanie tylko czy coś się z tego da wyciągnąć. Ja tylko chciałem się podpytać, 
wracając do kwestii spotkań z mieszkańcami i tych wniosków mieszkańców, bo tak jak 
mieliśmy, jednak odwołując się do metodologii prac nad strategią województwa to 
mieliśmy przy wszystkich regionalnych programach strategicznych na koniec listę uwag i 
tak naprawdę do tej listy uwag były odpowiedzi uwzględnione, nieuwzględnione i dlaczego. 
Teraz pytanie, czy w ramach tych, jeszcze nie miałem okazji, czekam na spotkanie w 
moim okręgu, ale czy w ramach wniosków, czy na duŜych kartkach, czy te wnioski będą na 
koniec zestawione, czy będzie przygotowana na nie pisemna odpowiedź? 
 
prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Naturalnie wnioski będą zestawione. Postaramy się wszystkie te praktycznie uwagi 
mieszkańców zawrzeć w strategii, a jeśli któreś, na przykład ta elektrownia na Wiśle 
nieszczęśliwej, a moŜe szczęśliwej, nie, to wyraźnie napiszemy dlaczego. Więc takie 
zestawienie na pewno będzie. Pojawi się na stronie internetowej.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
I to będzie załącznikiem do uchwały, tak?   
 

prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Nie, to chyba nie musi być załącznik do uchwały. 
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Bo Zarząd Województwa uchwalał jakby wszystkie RPS-y plus był załącznik właśnie te 
uwagi zestawione. I to teŜ było przedmiotem uchwały.  
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prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Chcemy zrobić jedno duŜe spotkanie konsultacyjne, czyli z jakimiś juŜ załoŜeniami do 
strategii. Spróbujemy to skonsultować z mieszkańcami. Zobaczymy co z tego wyjdzie. 
Natomiast róŜnicą między strategią województwa była taka, Ŝe tam były głównie projekty, 
gdzie coś zbudujemy, a czegoś nie zbudujemy. Natomiast na poziomie strategii myślę, Ŝe 
to będzie raczej tak, to znaczy ja bym nie chciał, Ŝeby projekty wchodziły w skład 
strategii. Chciałbym, Ŝeby to były cele na przykład poprawa systemu edukacji. To teŜ się 
pojawiało dość często, czy unowocześnienie, no problem, kwestia edukacji i ta edukacja 
będzie zawierała cały szereg szczegółowych uwag mieszkańców, tam się będzie zawierała. 
Więc takich uwag, których gdzieś tam nie zawrzemy będzie raczej niewiele.   
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Transport publiczny, o którym pan mówił, czy właśnie ta integracja komunikacyjna stoi juŜ 
w pewnej niezgodności i z transportem indywidualnym. W związku z czy  ja tutaj juŜ widzę 
jedną odpowiedź negatywną pewną na wnioski, które się pojawiają, czyli na Gdańsk 
Szerokiej Drogi. W tym kontekście na pewno się pojawią, jeŜeli chcemy zrobić strategię, 
która będzie odpowiadała na pytania to pojawią się negatywne odpowiedzi. 
 
prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Oczywiście, to wcale nie musi oznaczać konfliktu Gdańsk Szerokiej Drogi z planem 
mobilności aktywnej, ale być moŜe to juŜ jest ten czas, Ŝe jeŜeli mieszkańcy gremialnie 
uznają, Ŝe idziemy w komunikację zbiorową, rowerową, pieszą, to moŜe w przyszłych 
planach za 5-7 lat planujmy mniej dróg 4-pasmowych, nie mam pojęcia, tak, ale na tym 
polega strategia, na obraniu celu. Jeśli za cel uznamy i godzimy się w jakiś sposób na to, 
Ŝe to jest bardzo waŜne dla rozwoju miasta w długofalowym okresie, bo ja jestem 
przekonany, Ŝe komunikacja zbiorowa w długofalowym okresie nie jest rozwiązaniem dla 
duŜego miasta europejskiego. Wszędzie w miastach europejskich przychodzi jednak 
element nasycenia i musimy stawiać na komunikację, wszędzie tak jest stawiane, nie 
sądzę, Ŝeby w Gdańsku było inaczej, myślę, Ŝe mamy juŜ element nasycenia transportem 
samochodowym, ale o tym porozmawiajmy z mieszkańcami, bo na razie pojawiały się teŜ 
głosy na jednym czy na dwóch spotkaniach, Ŝeby poza komunikacją zbiorową takŜe 
wspierać komunikację samochodową. To oczywiste, Ŝe będą konflikty interesów 
naturalnie, między rowerzystami a pieszymi, między rowerzystami, a właścicielami 
samochodów, ale strategia jest pewnym kompromisem. Szukajmy tego kompromisu i to 
tyle mogę powiedzieć.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Dziękuję bardzo, nie mamy więcej pytań. Spotykamy się 30-go. Ja mimo tego jakby 
sceptycznego nastawienia pana profesora do przekazywania radnym tych informacji na 
temat strategii rozwoju województwa, samą tą część wstępną prześlę im. To znaczy, Ŝe 
same te scenariusze rozwoju Pomorza mogą być inspirujące.  
 

prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Scenariusze na pewno.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Zestawienie tych kilku pomysłów na to jak całe województwo mogłoby się rozwijać myślę, 
Ŝe moŜe sprzyjać naszej dyskusji, takŜe umówmy się, Ŝe my to wyślemy i to tyle. 
Trzymamy kciuki, Ŝeby to szło sprawnie i za miesiąc będziemy znowu państwa prosili o 
obecność. Nie wiem, czy w grudniu, jak będziemy mieli przygotowania do sesji 
budŜetowej, czy wtedy sobie nie odpuścimy, ale chcielibyśmy rzetelnie przejść przez ten 
okres, aŜ do prawdopodobnie marca, tego marca, kiedy będziemy uchwalali dokument, 
prawda?   
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Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Po uchwaleniu strategii będziemy chcieli przechodzić do tych programów operacyjnych, 
Ŝeby juŜ uszczegóławiać to, o czym właśnie dyskutują mieszkańcy na poszczególnych 
spotkaniach.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Czyli załoŜenie jest takie, Ŝeby przygotować zestaw programów operacyjnych jeszcze w tej 
kadencji?  
 

Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
JuŜ w okolicach marca, kwietnia chcielibyśmy juŜ dyskutować na ten temat. JeŜeli nam 
wyjdą dodatkowe spotkania, o które teŜ się upominają mieszkańcy i trzeba będzie 
posłuchać tych wszystkich wniosków zebranych i na pewną chcą teŜ nas sprawdzić, czy to 
co oni powiedzieli na poszczególnych spotkaniach ci najbardziej aktywni, czy to będzie 
uwzględnione w tych naszych wnioskach. Więc chcemy im pokazać, Ŝe tak. Więc na pewno 
przewidujemy, czego nie przewidywaliśmy … 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Albo dlaczego nie. 
 

Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w 
Gdańsku   
Albo dlaczego nie. To co powiedział pan profesor, oczywiście, jak najbardziej, bo część 
będzie na tak, część będzie na nie, ale wszystkie będą uwzględniane. Albo pójdą dalej, 
albo trzeba będzie je przyblokować, albo będą rozwijane w programach operacyjnych i po 
prostu dostaną taką informację, ale to właśnie na takim zbiorczym spotkaniu ci najbardziej 
aktywni będą mogli wysłuchać tego podsumowania, tak. Tego nie planowaliśmy, ale 
wskutek próśb poszczególnych mieszkańców na poszczególnych spotkaniach na pewno 
będziemy chcieli to zrobić. Tak samo mogą nam wyjść dodatkowe spotkania z branŜą, z 
biznesem, dlatego, Ŝe teŜ nie wiemy jeszcze jak szczegółowo będą się chcieli odnosić do 
strategii, czy teŜ będą mówili o swoich bolączkach czy jednak trochę wyjdą do przodu i 
pokaŜą nam szersze spektrum strategii.  
 

prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Jeszcze o programach operacyjnych. Ja myślę, Ŝe nie ma potrzeby, Ŝebyśmy wszystkie 
programy robili na raz. Ja myślę, Ŝe gdzieś tam w tej strategii wyjdzie priorytet tych 
programów i być moŜe te najbardziej oczywiste typu edukacja – moŜemy rozpocząć nad 
nimi prace jeszcze wiosną przyszłego roku. Czy uchwalimy go przed wyborami czy nie to 
zobaczymy. Zobaczymy jak długo będzie to szło, bo z edukacją będzie to dość długi 
proces, ale warto go rozpocząć ktokolwiek będzie go kontynuował czy rada w tym czy w 
innym składzie, czy ten czy inny Prezydent, dlatego myślimy o tej strategii długofalowej, 
Ŝe jeŜeli teraz troszeczkę nad podziałami próbujemy pracować, jeŜeli teraz uznamy 
wszyscy, Ŝe ta mobilność i edukacja są niezwykle istotne to moŜemy zacząć pracować nad 
programami operacyjnymi na najbliŜsze 6 lat czy moŜe 5 lat tak naprawdę w jakiejkolwiek 
formie ktokolwiek będzie nad tym pracował. Myślę, Ŝebyśmy wszystkie programy na raz 
uchwalali. Zobaczymy, które będą niezbędne, bo nie wiem czy będzie niezbędny program 
mieszkaniowy specjalny na przykład. MoŜe będzie, moŜe nie będzie.   
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Ja rozumiem, Ŝe gdzieś tam musimy skonsumować dokumenty, które i tak uchwalamy. W 
przyszłym roku czeka nas ponownie praca nad Wieloletnim Programem Mieszkaniowym – 
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Gospodarowania Zasobem Mieszkaniowym Gminy. Więc to jest dokument wymagany od nas 
przepisami prawa, a który teŜ moŜna wykorzystać jako kolejny efekt.   
 
prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
Który de facto moŜe być polityką operacyjną. JeŜeli w strategii wyjdą jakieś kierunki tej 
polityki, którą miasto powinno prowadzić to powinniśmy to włączyć.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Praca nad strategią, nad dokumentem Gdańszczanin 2020, potem 2030 teŜ jest taką 
niekończącą się, trwa od kilku lat i to w ramach zadań oświatowych i jest ciągle jakby 
analizowany i aktualizowany. 
 
prof. Mariusz Czepczyński – z Katedry Gospodarki Przestrzennej Instytut Geografii 
UG, Doradca Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Metropolii Gdańskiej 
I tak teŜ sądzę, Ŝe z programami operacyjnymi tak powinno się dziać. Powinniśmy 
podejmować je, prace nad nimi, jak mówię nie wszystkie na raz, być moŜe niektóre będą 
bardzo szybko w ciągu dwóch, trzech miesięcy, w niektórych przygotowanie tego procesu 
moŜe trwać 7-8 miesięcy zanim będziemy gotowi to uchwalić, więc ja nie widzę 
specjalnych powodów, aby nie rozpoczynać prac nad programami po uchwaleniu strategii. 
Podejmiemy decyzję, konsensus, które ruszany pierwsze, albo mogą nawet ruszyć 
wszystkie na raz, ale jedne z nich będą gotowe wcześniej, drugie będą gotowe wyraźnie 
później. Ja rozumiem, Ŝe okres przedwyborczy będzie trudniejszy do rzeczowych dyskusji, 
ale warto rozpocząć, nie warto czekać roku praktycznie, tylko warto rozpocząć prace.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Rozumiem. Czy jeszcze są pytania? Nie widzę. Dziękujemy ślicznie.  
 
  

PUNKT – 13 
 

Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i BudŜetu RMG 
Bardzo serdecznie dziękuję pani Aniu za pracę z Komisją Strategii i BudŜetu. 
 

Anna Jabłońska – pracownik merytoryczny  
Chciałam bardzo serdecznie podziękować panu Przewodniczącemu za wspaniałą 
współpracę, całej Komisji Strategii i BudŜetu. Bardzo dobrze mi współpracowało się 
z wami i sympatycznie, miło. Szkoda.  
 

PoniewaŜ nie było spraw wniesionych i wolnych wniosków, Przewodniczący 
podziękował wszystkim za przybycie i zaprosił na następne posiedzenie Komisji. 
 

Na tym posiedzenie zostało zakończone -  godz.17.50 
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